
Kožní problematika 

       
 
Jistě jste minimálně jednou slyšeli větu „Bulíci mají problémy s kůží, hlavně ti bílí“. Osobně toto 
tvrzení nemám ráda. Je to stejné, jako kdyby někdo tvrdil, že hlavně blondýny jsou hloupé. Faktem je, 
že na psovi s bílou srstí a světlou pokožkou bez silné pigmentace je lépe vidět jakákoliv změna či 
podráždění. 

Je velmi jednoduché podívat se na psa, aniž by dotyčný hledal prvotní příčinu, a hned udělat závěr. Ze 
zkušeností se mi potvrzují 2 příčiny kožní problematiky … genetika a majitel. Bohužel majitelé si to 
často neuvědomují, ale svým jednáním mnoho kožních problémů psům nevědomky sami způsobují. 
Osobně nemám ráda „přehršel“ chemie. Raději přistoupím, pokud je možnost, k přírodní formě terapie 
(bylinky, homeopatika, vitamíny na posílení imunity a další…) 

Krátké nahlédnutí k teorii: 

Kůže pokrývá tělo obratlovců. Kůže a srst jsou první „obranou“ před vnějším prostředím. 

Funkce kůže a srsti: 

 Ochrana proti vniku mikroorganismů a škodlivých látek 
 Ochrana před UV zářením, zabránění ztrátám vody, makromolekul a elektrolytů 
 Smyslová funkce, díky prokrvení a uložení mnoha receptorů čili nervovým zakončením – reakce 

na teplo, chlad, poranění 
 Termoregulace 
 Ukládání podkožního tuku, který je nejen zásobárnou tuku a vitamínů, ale i plní funkci izolační 

i mechanickou 
 Vylučovací funkce – toto zajišťují mazové i potní žlázy uložené v kůži – a to je velice důležité, 

protože pokud má jedinec zdravý přirozený film, který promazává srst a tím i pokožku, je to 
jednou z příčin dobré kondice kůže 

 Komunikace s ostatními zvířaty 
  



Typy kožních anomálií a podráždění 

 Lokální či po celém těle 
 Povrchové či hloubkové 
 Rychle mizící či přetrvávající 
 Záděra, vryp, škrábanec, kousanec 
 Vřídek, zanícený chloupek, uher, pupínek 
 Vyrážka, kopřivka, zapařenina, spálenina 

Co a jak může kůži podráždit 

 Alergeny v prostředí, v potravě 
 Bakterie, kvasinky, mykózy 
 Extrémní křídování/pudrování/barvení 
 Hmyz (vosy, včely, sršni, brouci, pavouci, bodalky, ovádi…) 
 Každodenní koupel šampónem 

 

 
sviluška 

 Kousanec od jiných zvířat, nebo si zvíře může vykousávat části chlupů) 
 Paraziti (blechy, klíšťata, komáři, svilušky, všenky, sametky, trudník…) 
 Postřiky a chemikálie 
 Samotné zvíře – samopoškozování 
 Slunce (spálenina – naše Ev se při nenamazání na sluníčku spálí na místech s nižším pokryvem 

chlupů) 
 Škrábanec – mechanické poškození 
 Špatná voda „žabinec“ sinice 
 Tráva, klacky, obilí, (osiny), trny, bodláky 
 Zapařenina, opruzenina (hotspot…) 

  



 Nejčastější chyby, které správnou obranyschopnost kůže a pokožky podrážejí 

 Neustálé dopování antibiotiky – bez správné diagnózy (divili byste se, ale spousta lidí nechává 
nasadit svým psům ATB, aniž by znali příčinu i na několik týdnů a klidně několik druhů 
antibiotik od několika veterinářů právě proto, že si nevědí rady) – přeneste si to na sebe, Vy také 
jíte ATB třeba 6 týdnů při neurčité diagnóze? 

 Neustálé dopování kortikoidy – bez správné diagnózy 
 Neznalost, unáhlenost a diagnóza na smyšleném základu – příklad ze života (žilo bylo jedno 

zdravé živé štěně, pár dní ho ale něco lochtalo v uších a tak se drbalo (tak drbat se občas může 
každý), drbalo se tak, že mělo uši červené. Majitelé zkoušeli změnit stravu (alergie existují), 
mazat ouška (vysušená pokožka dráždí), čistit ouška a další možné a nemožné, jenže nic 
nepomohlo, ouška přeci nevykazovala svrab či nějakého jiného vetřelce), šli tedy pro pomoc 
k veterináři… a bohužel, pan veterinář aniž by zkusil odebrat vzorek z uší – mezi dveřmi nasadil 
ATB a ideálně hned doporučoval své granule, nebudu raději uvádět značku (každopádně tyto 
krmiva u nás nesmí přes práh, peřím nekrmíme). A přitom stačilo tak málo. Udělat výtěr a pod 
mikroskopem zjistit, že malé živé štěně má pár kvasinek v uších, které dělají neplechu – stačila 
1 mastička na 3 dny – žádná ATB na týden a dieta) 

 Někdy jsou problémy s kůží spjaté s hormonální nevyrovnaností. Feny po hárání, psi v době 
dospívání. I na toto je třeba myslet dříve, než začnete sahat po lécích. 

Jak tedy předejít podráždění, co hlídat a jaké jsou nejčastější chyby? 

Několik příkladů, se kterými jsem se setkala v psím světě, kdy 
majitelé zbytečně doženou horlivou starostlivostí psa ke 
kožním problémům a z velké části komu není rady, tomu není 
pomoci. 

 Nekoupat každý den psa šampónem, v horkých letních 
dnech voda postačí. Pokud už koupete, ujistěte se, že 
jste smyli šampón z meziprstí. Někteří raraši mají 
tendenci si chuťovky olizovat a zbytečně se packy 
zapařují a druhotně se pomnožují kvasinky. My třeba 
používáme po koupeli kondicionéry a oleje, aby kůže a 
srst dostaly zpět svůj „film“ 

 Při extrémní křídování/pudrování/barvení by se pes měl 
umýt a to pořádně 

 Pokud už psovi jsou naordinována antibiotika, opravdu 
si buďte jistí, že se dávají ty správné a ty, které vyřeší 
příčinu. Neustálé dopování antibiotiky – bez správné diagnózy podráží organismu imunitu. 
Přečtěte si příbalové informace o použití ATB, né vždy jsou širokospektrální – univerzální 
antibiotika vhodná a účinná. (přeneste si to na sebe, Vy také jíte ATB třeba 6 týdnů při neurčité 
diagnóze?) 

 To samé platí i pro podávání kortikoidů – bez správné diagnózy prostě nemají v organismu co 
dělat. Pomohou na chvilku ale stav, pokud se neodstraní příčina, se problém vrátí zpátky. Psovi 
podrýváte imunitu a zvíře pak reaguje i na věci, které mu doposud problémy nedělaly. 

 Stanovení přesné diagnózy je drahé (bakteriální a mykologická kultivace včetně stanovení 
citlivosti na konkrétní atb, seškraby, alergenodiagnostika…), ale v konečném pohledu se vyplatí. 
Zároveň je důležité přesně dbát pokynů veterináře a léčbu správně dokončit (mnoho lidí s tím 
má bohužel problém, a proto se jim onemocnění stále vrací). 



Naše „lékárnička“ co používáme jako prevenci a v případě kožních anomálií 

 Antihistaminika – v případě alergické reakce (zirtec/zodac/analergin…) 
 Antiparazitika a repelenty 
 Dezinfekce – Septonex, betadina… 
 Doplňky stravy – olejové a vitamínové 
 Hemagel/hydrogel na drobné oděrky 
 Framykoin (lokálně lze použít na hlubší poranění) 
 Kokosový olej po koupeli či v případě vysušené/spálené pokožky 
 Olej Eukalyptus (Koalka) 
 Pinzeta nebo kleštičky 

Mnohokrát děkuji za konzultaci a korekci MVDr. Evě Třešňákové. V dalších „dílech“ budeme podrobně 
rozebírat konkrétní okruhy problémů. 

Foto: autorka článku 
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